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RESPONSE OF SOME TOMATO CULTIVARS, BEEDING LINES AND THEIR HYBRID COMBINATIONS TO SALINITY TOLERANCE
M. A. WAHB-ALLAH
University of King Soud, Faculty of Foods and Agriculture Sciences , Dept. Of plant Production, PO Box 2460 , Saudi Arabia Kingdom
ABSTRACT
Four commercial tomato cultivars (Imberial, Pakmore VF, Queen and Strain-B), two salinity tolerant breeding lines (BL 1076 and BL 1239, from Asian Vegetables Research and Development Center) and all their fifteen possible hybrid combinations in one direction were used in this study to evaluate their salinity tolerance and select starting materials for a salinity tolerance breeding program in tomato. Four weeks old seedlings were transplanted into the soil under greenhouse conditions. Six water salinity levels (1.2, 2.4, 4.8, 7.2, 9.6 and 12.0 dS m-1) were imposed through a drip irrigation system. Plant height, stem thickness, leaf dry matter content, average fruit weight, average fruit number, total yield, and leaf concentrations of Na+, Cl-, Ca++ and K+ were measured. All vegetative and fruit traits decreased significantly with increasing salinity levels, starting at 4.8 dS m-1. Reduction in yield and average fruit weight were more than 50% for most genotypes at 12.0 dS m-1 level. Increasing salinity levels led to raising Na+ and Cl-, and diminishing Ca++ and K+. Significant differences among genetic populations were detected in all traits suggesting that these traits could be taken into account when selecting for salt tolerant tomato genotypes. Based on the general performances of the parental and their F1 hybrid genotypes under salinity levels, the additive gene effects contributed to the genetic variability more than the non-additive gene effects, since traits values of most F1 hybrids were reported to be around their respective mid-parental values. The two cultivars Pakmore VF and Strain-B reflected good performances for most studied traits under different salinity levels and could be selected as recurrent parents (female) in back-cross breeding programs. The breeding line BL 1076 exhibited the highest salinity tolerance by most traits and could be considered as a donor (male) parent in such breeding programs. The best hybrid combinations under salt stress conditions of this study appeared to be the two crosses Pakmore VF × BL 1076 and Strain-B × BL 1076. The mentioned parents and hybrid combination will be utilized as suitable genetic materials in a tomato breeding program for salinity tolerance.
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الملخص العربي

استجابة بعض أصناف وسلالات الطماطم

 والهجن الناتجة بينها لتحمل الملوحة
محمود عبادي وهب الله

قسم الإنتاج النباتي- كلية علوم الأغذية والزراعة- جامعة الملك سعود
ص. ب   2460، الرياض 11451، المملكة العربية السعودية

أجريت هذه الدراسة بهدف تقييم مدى تحمل بعض أصناف وسلالات الطماطم والهجن الناتجة بينها للإجهاد الملحي، وكذلك انتخاب التراكيب الوراثية الملائمة لبدء برنامج تربية لتحمل الملوحة في الطماطم. ولتحقيق هذه الأهداف استخدم أربعة أصناف من الطماطم التجارية (امبريال، وباكمور في اف، وكوين, واسترين بي) وسلالتان ناتجتان من التربية الداخلية (بي ال 1067، وبي ال 1239 من المركز الاسيوى لبحوث وتطوير الخضروات) وكل الهجن الممكنة بينهما (15 هجينا). وقد عرضت هذه التراكيب الوراثية لستة مستويات من الملوحة (وهي  1.2، 2.4، 4.8، 7.2، 9.6، و12.0 ديسيسيمنز/متر) وذلك خلال نظام الري بالتنقيط للنباتات المنزرعة بالبيت المحمي.


وقد تم قياس كل من ارتفاع النبات، سمك الساق، نسبة المادة الجافة بالأوراق، متوسط وزن وعدد  الثمار،والمحصول الكلي للنبات ، وكذلك محتوى الأوراق من كل من الصوديوم والكلوريد والكالسيوم والبوتاسيوم. وأوضحت النتائج ان زيادة مستويات الملوحة بدءا من 4.8 ديسيسيمنز/متر قد صاحبها انخفاض معنوي في كل صفات النمو الخضري والثمري. وقد لوحظ أن الانخفاض في المحصول الكلي ومتوسط وزن الثمرة تجاوز النصف لمعظم التراكيب الوراثية وذلك عند أعلى مستوى من مستويات الملوحة المستخدمة (12.0 ديسيسيمنز/متر). كما أوضحت النتائج أن الزيادة في مستوي الملوحة يصاحبها زيادة محتوي الأوراق من عنصري الصوديوم والكلور، وصاحبها أيضا انخفاض في المحتوي من الكالسيوم والبوتاسيوم. 

وقد أظهرت النتائج وجود اختلافات معنوية بين التراكيب الوراثية المختلفة في جميع الصفات موضع الدراسة، مما يوضح أن هذه الصفات تؤخذ في الاعتبار عند الانتخاب لتحمل الإجهاد الملحي في الطماطم. 

واعتمادا علي السلوك العام للآباء والهجن الناتجة بينها تحت ظروف الإجهاد الملحي، أوضحت النتائج أهمية الفعل الجيني المضيف مقارنة بالفعل الجيني غير المضيف في مدي مساهمته في الاختلافات الوراثية، حيث وجد أن معظم الهجن الناتجة أظهرت قيما تتوسط قيم الآباء الناتجة منها لكل الصفات. 

وقد بينت النتائج ان الصنفين باكمورفي اف و استرين بي قد عكسا سلوكا عاما جيدا لمعظم الصفات تحت مستويات الملوحة المختلفة، مما يوضح إمكانية انتخابهم كآباء متكررة بينما أظهرت السلالة بي ال 1076 أعلي تحمل للملوحة المرتفعة، ويمكن انتخابها كأب معطي يحمل جينات تحمل الملوحة في برامج التربية. وأفضل هجين تحت ظروف الإجهاد الملحي في هذه الدراسة كان التهجين الناتج من التلقيح بين باكمورفي اف و بي ال 1076، وكذلك التهجين بين استرين بي و بي ال 1076 . هذه الآباء الثلاثة والهجن الناتجة بينها سيتم استخدامها في برنامج تربية لتحمل الإجهاد الملحي في الطماطم.
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